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Практически на каждой деловой встрече оценочного сообщества звучит вопрос
о будущем нашей профессии. Это хорошо и нормально, когда люди неравнодушны
к своему профессиональному будущему. В то же время грустно, что этим вопросом
озабочены не более 30% от общего количества оценщиков Украины. Да, в нашей
профессии много случайных людей. Их ряды начали стремительно увеличиваться
с введением так называемой налоговой оценки. Сертификат есть, а вот знания
отсутствуют. Однако, пытаться бороться с этим явлением сегодня уже нет
необходимости – международный опыт подтверждает: сотрудника низкого
квалификационного уровня, который выполняет однотипные задачи, получает
заработную плату, потребляет рабочие ресурсы, и в то же время постоянно
демонстрирует склонность к совершению ошибок, успешно заменяют современные
информационные технологии.

  

 

  

 

  

 1 / 2



Владимир Шалаев: Перспективы применения информационных технологий на украинском рынке оценочных услуг

        І мені абсолютно незрозуміло, чому треба переживати, що позбудуться робочих місцьлюди, яких через непорозуміння називають оцінювачами тільки тому, що вони навіть длясебе незрозуміло як визначають вартість майна. Але яка ж ситуація в середовищі нашого«основного» складу оцінювачів, чи є позитивна динаміка професійного зростання?     На жаль, за більше ніж 20 років професія «оцінювач» в цьому сенсі не зазнала істотнихзмін. Водночас, суттєво зросли сподівання колег на збільшення фінансових статків. Слідзазначити, що ця проблема зафіксована і міжнародними оціночними спільнотами. Отже,схожість в розвитку є, але є і істотна відмінність: ми дуже сильно відстаємо від нашихзарубіжних колег в найважливішому питанні – використанні інформаційних технологій воцінці.     Це дуже важливе питання, адже зараз у світі усі професії умовно можна поділити на двікатегорії – ті що зникають під впливом нових технологій, і такі, де можна знайти місце,тільки якщо професійний учасник зможе освоїти і впровадити нові знання.     На сайті групи компаній «Увекон» розміщена стаття « Сучасний міжнародний досвіданалізу ринку і&nbsp;оцінки об'єктів нерухомості», тому «як у них» йде справа, повторюватися не буду. У нас же досить велика кількістьфахівців, які отримали доступ в професію більше 15-20 років тому, але і сьогодніпрацюють на тому ж рівні, ніскільки не розвиваючись. Практика показує, що навіть якщокваліфікований фахівець на протязі усього лише року виконуватиме на потоці однотипніроботи низької категорії складності, регрес гарантований. Причому така загрозаактуальна не лише для конкретного фахівця, але і для усієї оціночної галузі.     Так, постановка замовлень на потік влаштовує оцінювачів, оскільки це обумовлюємінімально гарантовану оплату в умовах постійного демпінгу. Але оскільки сьогодніоцінювач все ще «руками» здійснює підбір об’єктів порівняння і вибирає 3-5 об'єктівзалежно від стану ринку, то його дуже швидко осягає бажання максимально скоротитичас на пошук. Природньо, що на якість виконання роботи це має негативний вплив. Крімтого, формується і укоріняється звичка халтурити. Приміром, пару років назад нарецензування поступили чотири звіти СОДа, що працює на ринку оцінки більше 15 років.Окрім помилок оформлення звітів, виконавці продемонстрували досить «сміливе»рішення оптимізації процесу оцінки - квартири в різних районах міста Києва були оцінені урамках порівняльного підходу одним набором з трьох об'єктів порівняння…     Але чи можна все ж говорити про якісне виконання замовлення в мінімальні терміни. Чиможна не боятися «отупіти» від однотипної, рутинної роботи, якщо ринок не дає іншихзамовлень. Так, можна, і шлях досить очевидний – скористатись міжнародним досвідомвирішення аналогічних проблем і врешті впровадити в свою повсякденну роботуінформаційні технології.     Погодьтесь, ми щодня бачимо впровадження нових сервісів, нових винаходів, і швидкістьцих процесів зростає в геометричній прогресії. Варто згадати, що iPhone з'явився всього10 років тому, хоча, здається, що він був завжди. Так і з інформаційними технологіями воцінці. Для наших зарубіжних колег, та і для нас самих незрозуміло, чому ми все щеклеїмо фотографії в звіт та рахуємо на калькуляторі. Шкода, але це правда – так дійснопрацюють деякі наші колеги.     Отже, що ж дають інформаційні технології оцінювачу?     Передусім, оптимізацію роботи при одночасному підвищенні якості. Виключаєтьсянаявність помилок, пов'язаних з неувагою фахівців, що у свою чергу гарантуєдостовірність і точність проведених розрахунків. Отже, мінімізується професійний ризик.Ми повинні пам'ятати, що у оцінювача наявна кримінальна відповідальність зарезультати своєї роботи.     І що дуже важливе – не слід хвилюватись, що інформаційні технології витісняютьПРОФЕСІЙНОГО оцінювача. Технології дозволять одночасно аналізувати великі масивиринкової інформації, одночасно «бачити» весь ринок в широкому сегменті, що дужеважливо, оскільки ринок – це складна багатовимірна система елементів, що взаємодіютьміж собою та саморозвиваються.     Таким чином, програмі ми довіряємо рутинну процедуру підбору інформації і частинурозрахунків. Аналізує отримані результати і на проміжних етапах роботи, і у фіналірозрахунків оцінювач. Обґрунтовує висновок про вартість – оцінювач.     Крім того, карантинний режим продемонстрував, що сучасні інформаційні технологіїдозволяють нам не бути в офісі 8 годин, а виконувати роботу дистанційно в слушний час.     Думаю, в цілому висновок очевидний – щоб не потрапити в категорію вмираючоїпрофесії, професійне оціночне співтовариство повинне змінюватись відповідно довикликів часу.     Ну і в завершенні коротко про реалії української теорії і практики впровадженняінформаційних технологій на сьогодні. З теорією у нас можна сказати, усе добре.Напрям досліджень, розпочатий у сфері розробки і застосування методів статистичногоаналізу Сергієм Олександровичем Сивцом та Валерієм Олександровичем Вороніним,успішно розвивається. І власне, сучасних вітчизняних досягнень у сфері інформаційних,в тому числі геоінформаційних технологій вистачає, щоб впроваджувати їх в практику.     А ось в частині сервісів, які пропонуються споживачеві, як для аналізу ринку, так і дляпроведення оцінки – сервіси «Геопортал Увекон» дають вам можливість долучитись доперших рядів технічно оснащених фахівців. Адже, погодьтесь, на сьогодні вже не вартосподіватись, що наших клієнтів цікавить тільки результат визначеної вартості майна і їмбайдуже, чи може виконавець його обґрунтовано захистити.     Сподівання на світле майбутнє при застарілих алгоритмах виконання завдань оцінки немають жодних підстав. І як говорять в міжнародному оціночному співтоваристві:«Перемагає оцінювач з кращими технологіями!».     Отже, вибір за Вами!        Володимир Шалаєв  Генеральний директор групи компаній «Увекон»,  Заслужений експерт-оцінювач Українського товариства оцінювачів, FRICS,  член Міжнародної федерації нерухомості FIABCI Україна  та Європейської групи асоціацій оцінювачів (TEGoVA)           
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